
Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 

ZPRÁVY Z KONCE SVĚTA 
pro stálé i občasné obyvatele Jiříkova, Kněžpole,  
Křížova, Sovince, Těchanova a Valšovského Dolu  

Anketní otázka 

V minulém čísle jste dostali otázku na počet 
oken na budově lesnické školy na hradě 
Sovinci. Správná odpověď zní: k 1.12.2023 je 
na budově přesně 50 oken. 

Byl to trochu chyták, někteří počítali jen 
okna viditelná zvenku hradu např. na 
fotografiích, ale celkový počet znamená 
opravdu všechna okna. Je to neuvěřitelné, 
ale výherkyní  se podruhé za sebou stala 
Barbora Drtilová se svým tipem 50 oken. 
Souboj to byl velmi těsný, hned v závěsu 
byla Iva Nezbedová s počtem 49 oken 

 

Nová anketní otázka po vás chce opět 
vycházku do  okolí. 

 

Kolik sloupů s veřejným osvětlením je 
dohromady ve všech našich místních 
částech? 

 

Vaše tipy můžete odevzdat do 1. 3. 2024. 
osobně na Obecním úřadě v Jiříkově, e-

mailem na starosta@obecjirikov.cz, sms 
zprávou na číslo 724 180 525 nebo v anketě 
mobilního rozhlasu Munipolis. Svou 
odpověď označte jménem a telefonním 
číslem. Autor(ka) nejpřesnější odpovědi 
obdrží věcnou cenu. Pokud dorazí více 
stejných odpovědí  (správných nebo správné 
odpovědi nejbližších), o vítězi rozhodne los. 

Výherkyně podzimní anketní otázky 

Milí spoluobčané stálí i občasní, 
 

ještě nedávno jsme se radovali z teplého podzimu a najednou přišla 
rychlostí blesku zima a s ní vánoční vydání Zpráv z konce světa.  
 

Je tentokrát hodně obrazové a vlastně je to tak v pořádku. Zimní čas přece 
znamená více tmy, ale také více světla. Spoustu světla najdete na obrázcích 
z našich společenských akcí, ať už to byla drakiáda, dýniáda, uspávání 
broučků, mikulášská nadílka nebo adventní tvoření. Mnohé z nich vznikly 
jako spontánní nápad některých z vás, věnovali jste jim svůj čas a energii  a 
patří vám za to obrovské díky- rozsvítili jste totiž desítky tváří našich dětí.  
 

Světlo přímo umělecké se odráží ve fotografiích. První ročník obecní 
fotosoutěže pro dospělé přinesl díla tak hvězdná, že se zamlžil zrak i porotě 
v čele s prof. Jindřichem Štreitem, který nadšeně ocenil každý jednotlivý 
snímek. Ty vítězné si můžete prohlédnout už teď, ostatní rozzáří všechny 
naše autobusové zastávky. 
Možná se vám zableskne v oku, až si přečtete, jaké budeme platit příští rok 
poplatky nebo co všechno musíme udělat, ať se neutopíme v odpadech. 
Ale snad vám náladu zlepší pohled do historického okénka, případně 
výhled na masopustní zábavu či besedy se zářivě inspirativními 
osobnostmi.                                                                                                         
V zastupitelstvu ani na obecním úřadě si neděláme vizuální ani jiné iluze, že 
si budeme v příštím roce moci dovolit zahálku. Spíše to vypadá to na 
ohňostroj projektů, žádostí o dotací, oprav, investic a strategických záměrů. 
Věříme, že tak zcela jasně posuneme kvalitu života v našich obcích, i když o 
světelné roky to nejspíš nebude. A třeba tím ve vás zažehneme další zápal 
pro veřejné dění, pro společné setkávání, prostě pro fajn spolužití.  
 

Za vaše jiskřičky i jiskry optimismu vám z celého srdce děkuji a přeji vám 
třpytivé, spokojené, láskou a porozuměním naplněné Vánoce. V novém 
roce 2024 ať vás pak provází  nejen dobré světlo, ale hlavně štěstí, zdraví a 
radost, ze všeho, co děláte.  
 

Vaše starostka 

Barbora Šišková 
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Jiříkov 

Drakiáda na fotbalovém hřišti znamenala báječné přátelské 
odpoledne sice bez pořádného větru, ale zato plné soutěží 
akrobatických i rychlostních, konstruktérských diskuzí o 
nejlepších dračích designech a samozřejmě sladkého i 
slaného občerstvení.  

Blížící se Dušičky se projevily v pilném tempu našich 
technických pracovníků - posekat trávu, namontovat nové 
odpadkové koše, vyrobit zábradlí, spravit schody, zkrátka 
připravit všechny naše hřbitovy na jejich hlavní sezónu. 

Žáci FC KOLOS pod vedením Martiny a Michala Šopíkových 
uspořádali v kulturním domě velkolepou Dýniádu, která 
přinesla kromě kreativních dýňových výtvorů i mnoho 
nápaditých strašidelných masek.  

 S pojízdnou prodejnou to sice nevyšlo, ale objevili jsme se 
na mapě rozvozu potravin a dalšího zboží společnosti 
Rohlík.cz! Mnozí z nás od té doby nadšeně objednávají své 
nákupy přes internet a nechávají si je doručit až domů.  

Absolvovali jsme pravidelný audit hospodaření obce 
prováděný kontrolory z Moravskoslezského kraje. Výsledek 
nám udělal radost: bez nálezů, nedostatků a závad. 

Sedmé letošní zasedání ZO zahrnovalo složení slibu nového 
člena zastupitelstva Roberta Marečka, který nahradil 
Michala Šopíka, volbu Martina Zatloukala předsedou 
finančního výboru, schválení darů a dotací a také hned 
několik rozhodnutí o vítězích výběrového řízení. Víme tak, 
kdo zhotoví projektovou dokumentaci na Společenský dům 
v Jiříkově, realizuje prodloužení dešťové kanalizace v 
Křížově či vypracuje lesní hospodářský plán na příštích 10 
let. 

Spontánní nápad  Jany Flámové a Martiny Zatloukalové z 
Křížova se přetavil do historicky prvního Uspávání broučků. 
Zábavná stezka vedla na Sovinecké hřiště, kde se děti 
občerstvily, zahrály si hry a cestou zpět si posvítily 
lampiony. 

Ve spolupráci s firmou Antee a za velkého úsilí zastupitele 
Martina Zatloukala byl spuštěn nový web naší obce 
[www.obecjirikov.cz]. Vyhovuje moderním standardům, 
můžete si ho pohodlně číst na počítači, mobilním telefonu 
či  tabletu a obec na něm dokáže snadno a rychle zveřejnit 
jakékoliv informace, mj. i díky propojení s Mobilním 
rozhlasem MUNIPOLIS.  

Už tradičně se obecní knihovna zcela zaplnila dětmi, které 
se vrhly na Adventní tvoření. Spousta šikovných malých 
rukou vytvořila nádherné dekorace.  Velké díky za trpělivé 
vedení patří  Vendule Havranové, Soně Citnarové a hlavně 
naší nejlepší obětavé floristce Janě Flámové. 

21.10. 

Co významného se stalo od konce října? 
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Co se dělo  

28.10. 

27.10. 

1.11. 

7.11. 

8.11. 

11.11. 

13.11. 

27.11. 

https://www.facebook.com/vendulka.havranova?__cft__%5b0%5d=AZXXxyI-5vBb_zT5MmdjkYcPmx82kVzAph34pFGizE9lElLTDsSsJxgzdMclVC5GvwLY7iqSj1QgwU6C-0QaxsvheMrwgZLQRqtDAKUCGug_sCg2dV2C7EC-Qhkm4-HrYSYn3BjriEcm8cFIp0uAZUVed2O5D-yeLYHftVu1v_jzZnPVs2x8kqdLPWnayVS7anBZq6P0
https://www.facebook.com/sona.citnarova.1?__cft__%5b0%5d=AZXXxyI-5vBb_zT5MmdjkYcPmx82kVzAph34pFGizE9lElLTDsSsJxgzdMclVC5GvwLY7iqSj1QgwU6C-0QaxsvheMrwgZLQRqtDAKUCGug_sCg2dV2C7EC-Qhkm4-HrYSYn3BjriEcm8cFIp0uAZUVed2O5D-yeLYHftVu1v_jzZnPVs2x8kqdLPWnayVS7anBZq6P0a_


Jiříkov 

Nákupem oblíbených vánočních květin v květináči jsme se 
zapojili do charitativní akce na podporu  dětského onko 
centra FN Olomouc. Loni do sbírky Vánoční hvězdy poprvé 
přispěli zaměstnanci obecního úřadu a letos se vás přidalo 
tolik, že Jiříkov vybral 15% částky za celé Rýmařovsko! 
Děkujeme a věříme, že vám vánoční hvězdy dělají v 
domácnostech radost. 

Oči téměř 50 dětí rozzářil příchod Mikuláše se svou 
družinou do svátečně vyzdobeného kulturního domu. Díky 
týmové práci Venduly Havranové, Zdeňka Kozuba, Jardy 
Kubelky a Báry Šiškové se nadílka obešla téměř bez pláče a 
přinesla mnohá zajímavá recitační a pěvecká vystoupení 
našich spoluobčánků. Následoval hromadný přesun před 
obecní úřad, kde prof. Jindřich Štreit vyhlásil vítěze 
fotografické soutěže Okem cestovatele a slavnostně jsme 
společně rozsvítili vánoční stromeček. 

S nápadem uspořádat v Jiříkově  filmový festival zimních 
cestovatelských a outdoorových filmů Snow Film Fest přišla 
Věra Kociánová z Křížova a podařilo se nevídané. Kulturní 
dům se proměnil v opravdový kinosál, do kterého i přes 
nepřízeň počasí dorazil 1 pes a 30 návštěvníků z velmi 
širokého okolí. Vychutnali si dechberoucí záběry, 
adrenalinové chvíle i inspirativní příběhy a už se ptali po 
dalším ročníku. Zdá se, že filmový Jiříkov má slušně 
našlápnuto.  

Bohaté občerstvení včetně několika druhů punče, setkání 
mnoha sousedů a radost z krásně ozdobeného 
majestátního stromu provázelo rozsvícení vánočního 
stromečku v  Křížově.  

Poslední zasedání ZO v letošním roce bylo náročné z 
hlediska počtu projednávaných bodů i jejich složitosti. 
Zastupitelé museli kvůli změně zákona schvalovat hned 7 
obecně závazných vyhlášek, rozhodli o finančních darech a 
dotacích, vybrali k dalšímu rozpracování variantu pěší 
stezky z horního parkoviště na hrad Sovinec a kromě jiného 
odsouhlasili rozpočet obce na rok 2024.  

Jen pár dní po vyhlášení  dotačního programu Ministerstva 
průmyslu a obchodu jsme požádali o dotaci na zpracování 
Místní energetické koncepce. Zmapujeme naše zdroje a 
spotřeby energie, získáme návrh možných řešení a vznikne 
zásobník projektů, které nám pomohou optimálně a 
komplexně řešit energetiku ve všech našich místních 
částech.  

Do letošního ročníku grantového programu pro nadané 
žáky a studenty společnosti Hyundai Společně za sny se 
přihlásila i naše spoluobčanka Isabel Vodjanická a dostala 
se mezi 4 vítěze! Svým snem uplatnit svůj talent při dalším 
studiu malby a bytového designu přesvědčila porotu a byla 
pozvána do  výrobního závodu v Nošovicích, kde převzala 
ocenění z rukou viceprezidenta Hyundai Motor 
Manufacturing Czech.  
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3.12. 

1.12. 

9.12. 

10.12. 

11.12. 

Co se dělo (pokračování) 

13.12. 

13.12. 

Zprávy z konce světa 3/2023 



Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Zákonodárci nám připravili adrenalin v 
podobě novely zákona o místních 
poplatcích, účinné 1.1.2024. Nezbylo 
nám nic jiného než zrevidovat a znovu 
vydat příslušné obecně závazné 
vyhlášky. Beze změny zůstaly místní 
poplatky z pobytu, za užívání veřejného 
prostranství a ze vstupného. Po 
porovnání vyhlášek v okolních obcích 
byly zvýšeny poplatky za psa na 100 Kč 
za prvního psa v domácnosti, za 
druhého a každého dalšího psa to bude 
150 Kč.   

Ještě významnější změna nastala u 
poplatku za komunální odpad neboli za 
domovní popelnice. Obec letos 
vynaložila za likvidaci komunálního 
odpadu více než 1 mil. Kč, což znamená 
2 318 Kč na poplatníka. Dosavadní 
platba 500 Kč je proto naprosto 
nedostatečná. Zastupitelstvo šlo opět 
cestou nejen vlastních kalkulací, ale 
také srovnání s okolními obcemi, a 
dospělo k navýšení poplatků na 700 Kč 
za trvale bydlící osobu starší 15 let i za 
rekreační objekt a na 400 Kč za trvale 

bydlící osobu mladší 15 let. Bohužel ani 
tyto zvýšené poplatky nepokryjí vyšší 
platby za skládkovné a DPH a obec bude 
muset doplatit cca. 800 tis. Kč. Kromě 
toho uzavřeme nové smlouvy s 
místními podnikateli, kteří chtějí být 
zapojeni do obecního systému 
odpadového  hospodářství, přičemž lépe 
zohledníme vzniklé náklady.    

Víte, který druh odpadu nás stojí 
nejvíc? Kupodivu to nejsou popelnice se 
směsným odpadem u domů, i když jich 
máme přes 200. Správná odpověď  je 
velkoobjemový netříděný odpad. Vývoz 
velkých kontejnerů na Sovinci a ve 
sběrném dvoře v Jiříkově nás přijde 
ročně na více než půl miliónu! A 
protože likvidaci tohoto odpadu stát 
trestá stále vyššími poplatky, musíme 
se na tenhle problém urgentně zaměřit. 
Obec proto přichází s několika 
opatřeními.  

Velkoobjemové kontejnery budou v 
části sběrného dvora, která bude 
obsluhována. Obsluha vám pomůže na 

místě s tříděním tak, aby v kontejneru 
zbyl opravdu objemný odpad typu 
matrace a ne třeba pytle s plastovými 
lahvemi, které mají správně končit ve 
žlutém kontejneru.  Totéž bude platit 
pro nebezpečný odpad (plechovky od 
barev,  spreje). Ve speciálním 
kontejneru máme i dřevěný odpad 
(nábytek), který obsluha na místě 
demontuje.  

Zároveň zájemcům rozdáme na jaře 
zdarma kompostéry o objemu 1 100 l. 
Investujeme do nich, protože věříme, že 
vám usnadní likvidaci biologického 
odpadu a významně sníží množství toho 
směsného. A pořád vám nabízíme 
pevné tašky na jednotlivé druhy 
tříděného odpadu, které si můžete přijít 
kdykoliv zdarma vyzvednout na obecní 
úřad.  

Ale i tak pořád platí, že  největší 
odpovědnost má každý z nás. Snažme 
se proto co nejvíce třídit, zmenšovat 
objem hlavně plastů a papírů a 
především produkovat odpadů co 
nejméně, protože úplně nejlepší je ten 
odpad, který nevznikne! 

Místní poplatky v roce 2024 

Odpady jsou prostě oříšek 
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Tvorba vánočních ozdob—knihovna 
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V pondělí 13. listopadu byl ve spolupráci s firmou  spuštěn po asi půl roce práce nový web naší obce 
[www.obecjirikov.cz]. Vyhovuje moderním standardům, zobrazení se přizpůsobí všem možným typům zařízení (počítač, 
mobilní telefon, tablet apod.), snadno na něm zveřejníme jakékoliv informace a je propojený s Mobilním rozhlasem 
MUNIPOLIS. Velice důležité také je, že web splňuje i všechny legislativní požadavky vyžadované pro instituce státní správy. 

Úvod návštěvníkovi zobrazí nejnovější aktuality nebo záznamy úřední desky, dále pak může využít rozcestník pro 
rychlý přechod přímo na vybrané často využívané stránky bez procházení menu nebo zjistit základní stručné informace o 
obci. V sekci nazvané Informace najdete všechny aktuality, obecní fotogalerii, obecní zpravodaj Zprávy z konce světa, 
informace o našich oficiálních obecních symbolech, podrobnější informace o všech místních částech nebo další užitečné 
odkazy (například na Katalog sociálních služeb Moravskoslezského kraje). Sekce Obecní úřad zahrnuje veškeré úřední 
s provozem obce související a legislativou vyžadované části. Můžete se tam kromě toho seznámit s jednotlivými zastupiteli 
a vidět, jak se zapojují do do aktivit obce, nahlédnout do úředních map a plánů nebo sledovat informace o aktuálních 
větších projektech a investičních akcích obcí plánovaných a realizovaných. 

Web také všem návštěvníkům zdůrazňuje a připomíná naši jedinou autobusovou linku 912, kterou chceme 
zachovat v provozu v maximální možné podobě, pročež je nutné, aby ji lidé co nejvíce využívali. Struktura webu i jeho 
textový obsah bude ještě předmětem dalších úprav a samozřejmě je nutné, aby byl web udržován průběžně 
a sloužil tak pro lepší informovanost obyvatel, návštěvníků i turistů. 

Nový web obce obecjirikov.cz 
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Co se bude dít 

Investice, údržba, opravy…jinak to nejde 

 

Koncem roku jsme v zastupitelstvu schválili základní pilíře hospodaření obce - plán investic a rozpočet na rok 2024. 
Očekávané výdaje ve výši 14,8 mil. Kč použijeme kromě běžného provozu a nutné údržby také na budování úplně nových 
záměrů. 

Samozřejmě se snažíme investovat do všech našich místních částí, ale protože jejich potřeby jsou rozdílné, některým 
musíme věnovat větší úsilí a finance než jiným. Příští rok tak bude hlavně ve znamení investic na Sovinci, v Jiříkově a v 
Křížově. Naopak v Těchanově a Kněžpoli se se zaměříme na drobnější akce jako jsou opravy zastávek a jejich okolí, 
optimalizace odpadových nádob nebo údržba hřbitovů.  

 

Do čeho se tedy pustíme na Sovinci? Architektonické studio rozpracuje detaily a připraví dokumentaci bezpečné stezky z 
horního parkoviště na Sovinci na hrad. Po mnoha diskuzích s občany, odborníky i úřady zastupitelé dospěli k rozhodnutí 
pracovat na variantě vedoucí z parkoviště obecním lesem na cestu, která spojuje Těchanov se Sovincem a ústí na 
náměstíčko před hradem (tzv. varianta 1A). Je to jediná možnost, jak dát pěším návštěvníkům šanci vyhnout se 
frekventované silnici. Zároveň je tato myšlenka podporována odpovědnými orgány a očekáváme, že se ji v případě 
realizace podaří zafinancovat pomocí dotací. 

 

Tím ale péče o Sovinec ani zdaleka nekončí. Máme v úmyslu spravit bortící se zídku u autobusové zastávky,  pustit se do 
oprav místních komunikací, naprojektovat rozsáhlou rekonstrukci historické dešťové kanalizace, pokračovat ve zvelebování 
hřbitova, dětského hřiště nebo autobusové zastávky a okolí.  

 

V Křížově hned na jaře stavební firma Stakr prodlouží stávající dešťovou kanalizaci, zahájíme přeměnu prostoru za 
autobusovou zastávku na dětskou hrací plochu, zmapujeme nutné opravy na hřbitově a naplánujeme investice do kaple sv. 
Františka Xaverského na rok 2025. 

 

Jiříkov čeká také hned několik  významných výzev. Musíme se poprat s dlouhodobými problémy s vodovodem, které řešíme 
ve spolupráci s odborníky z VaK Bruntál. Pomoci by nám měly kromě jiného i nově instalované vodoměry. Zahájíme 
přestavbu prostoru mezi obecním úřadem a knihovnou na park pro všechny generace, včetně dětského hřiště. A 
samozřejmě budeme ze všech sil pracovat na našem největším projektu - přeměně bývalé školy na Společenský dům. 
Sestavili jsme tým, který bude připravovat projektovou dokumentaci s cílem získat do konce roku 2024 stavební povolení. 

 

Pro všechny místní části necháme zpracovat Místní energetickou koncepci, která nám popíše stávající zdroje a odběry 
energií, zhodnotí jejich bilanci a navrhne zásobník projektů, které nám  do budoucna zajistí rozumná a hospodárná řešení 
vytápění, osvětlení atd. 

V neposlední řadě budeme pracovat na snížení množství odpadů, které nás stojí významné peníze. Připravíme přechod na 
platby podle množství směsného odpadu v domovních popelnicích, budeme podporovat kompostování i důsledné třídění. 

O všech významných projektech se nově dozvíte i na webových stránkách obce, kde jsme zřídili oddíl Projekty a investice. 
Najdete zde kromě Strategického plánu rozvoje také jednotlivé podrobnější informace k jednotlivým vybraným akcím.  

 

Pokud se ptáte, zda nás čekají i nějaké společenské akce, odpovědí je jedno velké ano! Rok 2024 přinese 760 let  od první 
písemné zmínky o Jiříkově, a to se musí oslavit! Hned 6. ledna začneme Tříkrálovou sbírkou, následovat bude výměnná 
burza pod heslem Provětrejme svoje šatníky a domácnosti. Únor zahájíme prvním ročníkem masopustního průvodu a 
zábavy pro malé i velké. Chystáme rovnou dvě různá povídání  s influencerkami- napřed s Kateřinou, která dělá báječné 
cestovatelské přednášky Cestujeme za Kačku, a v březnu pak s Karolínou neboli Tramvajačkou, která je navíc naše sousedka 
ze Sovince. Děti se mohou těšit na tradiční Noc  s Andersenem. A už dopředu prozradíme, že 29. června nás čekají Obecní 
slavnosti spojené s Dětským dnem, a že to bude skvělá akce pro všechny generace! 
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Co se bude dít 

Tříkrálová sbírka 2024 

 

Vážení spoluobčané z Jiříkova a okolí,  

velice si vážíme Vaší podpory Tříkrálové sbírky, pořádané 
Charitou ČR vloni, kdy jste dokázali napoprvé vybrat 
fantastických 11624Kč! 
Také v roce 2024 bude sbírka pokračovat a u vás v Jiříkově a 
jeho místních částech budete moci v sobotu 6. ledna opět 
potkat bájné tři krále.  

Vaši sbírku organizuje již osmým rokem Charita sv. Martina 
z Malé Morávky a výtěžek je tradičně určen na pomoc 
nemocným, handicapovaným a seniorům v obcích a městech 
našeho regionu – na nákup zdravotnických pomůcek a 
zkvalitnění zavedené pečovatelské a ošetřovatelské služby – 
domácí péče.  

Především díky této sbírce můžeme poskytovat terénní 
služby, pečovat o seniory a dlouhodobě nemocné a umožnit 
jim zůstat i přes často špatný zdravotní stav co nejdéle ve svých domácnostech. 

Těšíme se na viděnou v lednu a předem děkujeme za každý váš příspěvek, věřte, že na dobrou věc. 

Za místní koordinátory 

Jan Baláš, Charita ČR 
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Deník Tramvajačky naživo v Jiříkově! 

Karolína Hubková je hvězdou sociálních sítí a pražského 
dopravního podniku. Téměř deset let řídí tramvaje a píše 
o tom na svém blogu Deník pražské tramvajačky, který 
vydala i knižně. Karolína je ale také jednou z nás - má 
totiž chatu na Sovinci! A protože má zdejší kraj hluboko v 
srdci, přijala naše pozvání na besedu spojenou s 
autogramiádou. Jak vidí svět z kabiny řidičky tramvaje? 
Proč opustila svět modelingu a vybrala si profesi, která 
bývá vnímána jako tradičně mužská? Co má ráda na retro 
tramvajích? Odlehčené vyprávění nejen z pražských 
tramvajových kolejí vás rozesměje a ukáže, že život umí 
být navzdory všem svým nečekaným zatáčkám nádherná 
jízda. 

 

Přijďte si popovídat s nejslavnější českou tramvajačkou v sobotu 9. března od 17:00 
do Kulturního domu v Jiříkově!  



Pro chytré hlavy 

Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 
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Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

Okénko do minulosti  

Sovinec, aneb panství Sovinecké, jež si nikdo z nás nemůže pamatovat. 

V minulém okénku jsme si přiblížili bohatou historii hradu Sovinec, ale co vlastně víme o obci jako takové? O té vesnici, 
která, co se informací týče, je zahalená rouškou tajemství a nevyslovených pravd? 

Vesnice byla vždy pevně spjata s hradem a se vším, co se na něm dělo, ale tak nějak postrádám záznamy o té naší “dědině“, 
o lidech kteří tu žili, o jejich životech, o jejich práci, radostech, strastech. 

Sovinec za těch pár století prožil tolik změn, bolestí a nuceného přízpůsobování se. Ano, prožíval  i  období rozkvětu , kdy se 
stavělo a budovalo, ale zdejší kraj poznamenalo hlavně období válek a toho, co z války vzešlo. 

Asi nepůjdeme až do dob panování Vavřince Edera ze Šťávnice, ale konec  třicetileté války by se už dal nějak zmapovat a 
alespoň malinko nakouknout do života lidí v Sovinci. 

Od roku 1643, kdy hradní osádka pod vedením Augustina Osvalda z Lichtenštejna odešla po nabídnuté a přijaté kapitulaci 
z hradu Sovince,  na zdejším panství byly očividně patrné důsledky dobývání hradu švédskými vojsky. 

Švédové sice odtáhli dál, ale i tak jich tu několik zůstalo, a to až do roku 1652. A protože už bylo po válce, někteří se tu 
usadili, postavili nové domy, zplodili děti a pracovali jako všichni ostatní. 

V té době bylo hlavní obživou zemědělství, práce v lese, zpracování kamene a železné rudy. 

Život tu nebyl snadný tehdy a není ani teď. 

Těžká práce na kamenitých polích, kde 
se pěstoval převážně len, brambory a 
trochu obilí. Jak jsem slýchal od babičky 
v dětství: „Jednu erteplu zahrabeš a 
dvě sklidíš.“ 

Ale i přes tento těžký život tu lidé dál 
žili, ženili se, měli děti a budovali. 
Řemeslo i statky se předávaly z otce na 
syna. Starý hospodář postavil dům, 
jeho syn přistavěl stodolu a vejměnek, 
vnuk zbudoval chlívy…A tak se to 
pomalu po generace rozrůstalo. 

Třeba kolem roku 1850 (to už byl na 
hradě znovu Řád Německých rytířů), 
Sovinec nebyl jen malinkou vesnicí jak ji 
známe dnes. 

Sovinec bylo městečko, ke kterému 
bylo přidruženo dalších 14 vesnic od Dlouhé Loučky až po Velkou Štáhli. Jen v Sovinci v té době byly 2 hospody, 3 kovárny, 
těžila a zpracovávala se tu břidlice, později se začalo i s těžbou vápence v lomu (komín vápenky, konstrukce drtiče a koleje 
s vozíky byly k vidění ještě v roce 1982). Na potoku pod hradem Sovinec jsou dodnes patrné kamenné zídky náhonů 
užívaných v kovárnách a vodních hamrech. Naproti hradu v údolí mezi „Soví skálou“ a „Bílým kamenem” stálo několik 
domů. Tam, kde jsou dnes lesy, byla pole. Ještě na fotografiích z počátku padesátých let 20. století je patrné, kolik půdy se 
obdělávalo, kde byly pastviny a kde sady. 

Kolik se dá v lese objevit původních starých úvozových cest...A co se podél nich dá všechno najít. 

Hranice dnes už zaniklých polí jsou dodnes  rozpoznatelné díky hromadám kamení, které se každým rokem na polích 
sbíralo. 

Vidíte, žijeme v 21. století, v době umělé inteligence a internetu, a stejně když chce Mirek Fláma na Těchanově zasít 
ječmen, stejné  hromady kamení vybírá z pole i dnes. A ne jinak tomu bude zítra.  
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Na jaře, než se všechno v lese zazelená,  uvidíte uprostřed mohutných buků kvést třešně, staré ovocné aleje utopené 
v porostech jasanů, javorů a bříz. 

Základy domů, rozvaliny sklepů, kamenné studny uprostřed lesa….to vše jen vypovídá o tom, jak byl Sovinec rozlehlý a plný 
života.  

Nejsem z nejstarších, ale i já si pamatuji na Sovinci domy, které zmizely, jakoby tu nikdy nebyly. 

Stačí se podívat, kde rostou kopřivy. Tam jistě stával dům, nebo stodola. A v létě, když sluníčko vypaluje pečlivě sekané 
trávníky dvorků a zahrad, jsou znát základy zašlých staveb, protože v těch místech je tráva suchá na troud. 

Není to tak dávno, co jsem se úplně náhodou dostal ke kronikám obce Sovinec. Máme záznamy od roku 1880 až do roku 
1980, tedy 100 let.  Díky tehdejším kronikářům (převážně to byli učitelé, nebo páni řídící)  se dozvídáme  nejen kolik tu žilo 
lidí, ale jsou pečlivě zaznamenány všechny události, svatby, narození i pohřby. Také kdo jak uspěl ve škole, kdo se angažoval 
ve vedení obce, kdo měl kolik krav, kolik prasat, slepic, králíků…a dokonce kdo , kde s kým a jak. Detaily samozřejmě psát 
nemůžu . 

Víme se kolik a jaká zvěř se ulovila na honech, kolik bylo v obci jabloní, švestek, hrušní. Jaké bylo v kterém roce počasí, jaká 
byla úroda, kolik napadlo sněhu a kdy bral vítr střechy. A víte, co je na tom krásné? Že člověk poznává jména, která díky 
potomkům v té našich obcích přetrvávají. 

Chtěl bych tímto poděkovat všem těm, kdo si dali tu práci a v průběhu let zaznamenávali všechny ty důležité i běžné věci do 
kronik, protože i ty pro onu dobu nejbanálnější věci nám dnes ukazují, co by jinak bylo zapomenuto a 
ztraceno  v zapomnění. 

A příště se můžete těšit na úryvky z kronik nejenom Sovince, ale i našich ostatních místních částí. 

Tomáš Holíček 

Fotografická soutěž pro dospělé fotoamatéry Okem cestovatele objevila v našich spoluobčanech zapálené a talentované 
fotografy. Přes 30 snímků zachytilo výlety nejen na velmi vzdálená místa, ale také třeba jen za humna - a všechny byly 
originální a velmi kvalitní. 

Pro porotu vedenou tím nejpovolanějším- profesorem Jindřichem Štreitem - nebylo vůbec jednoduché vybrat pouhé 3 
vítěze. Minimálně 5 fotografií bylo tak uhrančivých, že kromě tradičních medailových pozic musela být udělena ještě i 
mimořádná cena poroty a cena starostky. 

 

Ceny všem účastníkům předal profesor Štreit osobně a a každou fotografii trefně glosoval. Ocenil nadšení a kreativitu 
fotografek a fotografů a vyjádřil naději, že současná vysoká úroveň se udrží i v budoucích ročnících obecní fotosoutěže. 

Fotografie na prvních třech místech a dva speciálně oceněné snímky naleznete na stranách 13 a 14. 

Fotosoutěž okem cestovatele 

V letošní předvánoční dětské výtvarné soutěži se nevyráběly vánoční ozdoby jako vloni, ale požádali jsme děti, ať zkusí 
vytvořit novoroční přání, které bychom mohli použít jako PF do časopisu.  

Přáníčka byla velmi různorodá, barevná i minimalistická, a na stupních vítězů nakonec skončila ta nejzajímavější. Všem moc 
děkujeme a gratulujeme vítězům! 

3. místo Klára Ilkiwová 

2. místo Max Pluháček 

1. místo: Vendula Danielová 

Obrázky najdete na straně 16. 

Dětská výtvarná soutěž o nejkrásnější novoroční přání 
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1. místo  

Jan Kvapil  

Polární záře na Islandu  

2. místo  

Pavel Hála  

Chicago  

3. místo  

Karla Mako 

Výhled z Keprníku na 
Králický Snežník  

Fotosoutěž okem cestovatele 
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Cena starostky  

Pavel Hála 

Sovinec v zimním hávu 

Cena poroty 

Vlasta Hrubá  

Podzimní Kněžpole 

Jiříkov – Kněžpole – Křížov – Těchanov – Sovinec – Valšovský Důl 

Fotosoutěž okem cestovatele 
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FC KOLOS  
Je to tu zase, letí to jako hrom a další kalendářní rok je opět za námi. Letošní sezóna se pro nás nevyvíjela dobře. Neměli 
jsme štěstí na dobrý los soupeřů v úvodu a též jsme hráli hned zkraje dvakrát na hřištích protivníků. To si vybralo svou daň v 
podobě několika smolných porážek. Poté bylo těžké najít v mužstvu sebevědomí a sílu znovu bojovat. Musím přiznat, že 

jako trenér nemám v letošní sezóně problém s počtem hráčů, ale 
bohužel kvůli zranění a pracovní vytíženosti je každý týden 
naprosto jiná sestava. Dlouho jsme hledali zejména v obraně 
optimální složení. Přivedl jsem do brány zkušeného gólmana 
Standu Horáka, který se s námi též musel sehrát. Vše se začalo 
dařit až na konci podzimní části, kdy jsme začali konečně 
vyhrávat i v těžkých zápasech a na náročných terénech. Mužstvo 
se semklo a začalo opět bojovat a vyhrávat. Snad bude mít vše 
pokračující trend i v jarní části. Letos přezimujeme se ziskem 12 
bodů na 10. místě. 

 

Větší potěšení nám již druhým rokem dělají žáci, kteří pod 
vedením Michala Šopíka, jeho ženy Martiny a Viléma Smékala 
mají čím dál lepší výsledky a na jejich hru je radost se dívat. 

Dokonce mají v týmu s počtem vstřelených 16 branek druhého nejlepšího střelce soutěže Petra Michalika, kterému 
gratulujeme k této skvělé bilanci. My se budeme snažit žákovský tým podporovat jak to jen půjde, protože víme, že je v 
nich budoucnost a naděje pro fotbal v Jiříkově jako 
celek. Michal s Martinou organizují s dětmi také spoustu 
kulturních akcí a výletů.Všem bych chtěl za jejich úsilí 
jménem klubu moc poděkovat, protože je to spousta 
práce a času. Též bych chtěl touto cestou pozvat 
všechny, kteří by se chtěli k této skvělé partě přidat, aby 
neváhali a kontaktovali trenéra Michala Šopíka na 
telefonu: 704 417 903. Platí to jak pro kluky, tak i pro 
děvčata, zejména ročníky 2010-2013. Nedivte se, 
děvčata se už dávno stala v týmu nepostradatelnými 
posilami!  

 

Při této příležitosti bych chtěl poděkovat také všem, kteří 
fotbalu v Jiříkově pomáhají. Haně Štefancové, Monice Michalikové, Martinu a Petrovu Michalikovým, Tomáši Štefancovi a 
Jozefu Michalikovi. Díky patří i sponzorům klubu: Kominictví Jan Rášo, fa CORA HB autodíly a zejména hlavnímu sponzorovi 
a podporovateli obci Jiříkov. Zachovejte nám přízeň. 
Přejeme vám všem občanům příjemné prožití vánočních svátků a štastný sportovní nový rok 2024. 
 

Trenér a sekretář klubu Vladislav Michalík. 

Sportovní rubrika 
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Krásné Vánoce a jen to dobré v roce 2024 
vám přeje obec Jiříkov  

Vítězné PF nakreslila Vendula Danielová  

Jiříkov – Kněžpole – Křížov – Těchanov – Sovinec – Valšovský Důl 

PF 2024 


